Zusammenfassung

Von 100 auf Resistenz gegen den Algenpilz P. infestans geprüften Kartoffel-Akzessionen waren 30 hoch resistent, 10 wurden in NÖS-Zuchtmaterial eingekreuzt.

Ein Feldversuch zur Fungizidsubstitution durch Resistenz zeigte, dass mit resistenten Sorten Verringerung von Fungizidapplikationen möglich ist. 
Die Schaffung von genetisch gut bekannten Geniteuren und die Entwicklung angepasster molekularer Marker wurde fortgesetzt. 
Die Resistenzfaktoren RM (Geniteur MF-II) und RT (Geniteur TPS67) sind neu. 
Ein Marker für die Resistenz des Geniteurs MF-II und Marker für vier Resistenz-Signalisierungs-Gene und drei R-Gen-Familien wurden entwickelt.
Wir absolvierten ein vierjähriges Monitoring der P. infestans Populationen in Österreich mit genetischen Fingerabdrücken. Zwei Makropopulationen, eine auf Kartoffeln und eine auf Tomaten, existieren und es haben sich regionale Teilpopulationen mit Anpassung an spezifische Resistenz der Wirte herausgebildet. Beide Paarungstypen von P. infestans sind verbreitet und vermutlich trägt deshalb sexuelle Rekombination zur hohen genetischen Flexibilität des Erregers bei.

Summary

Of 100 potato accessions tested for resistance against the alga-fungus P. infestans, 30 were highly resistant, 10 of these have been crossed with NÖS breeding clones.

A field trial on fungicide substitution revealed resistant cultivars allow for the reduction of the number of sprays per season.
We developed genetically well-characterized progenitors and bioassays and molecular markers tailored for them.
The resistance factors RM (from progenitor MF-II) and RT (progenitor TPS67) are new and differ from the known factors.

A molecular marker for resistance inherited by the progenitor MF-II and markers for four resistance signalling genes and three families of R genes were developed.

We carried out a four-year monitoring of P. infestans populations in Austria using genetic fingerprints. Two distinct macro-populations, one for potato and another for tomato, exist side-by-side. Both have evolved regional micro-populations adapted to specific hosts and, in part, to conventional and organic cropping systems. Both mating types of P. infestans are extant and therefore, sexual recombination likely contributes to the pathogen’s high levels of genetic plasticity.
